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عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی:

مسائلحوزهانتخابیهیکیازآسیبهای
طرحشفافیتآراینمایندگاناست

عضو هیات رییس�ه مجلس شورای اسلامی، موضوعات منطقه ای و حوزه انتخابیه 
نمایندگان را یکی از آفت های طرح شفافیت آرا عنوان کرد.

»مجتبی یوسفی« درگفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا درباره طرح شفافیت آرای نمایندگان 
گفت: مذاکرات علنی مجلس شورای اسلامی در حوزه قانونگذاری از شفافیت برخوردار است. 
مجلس ش��فافیت را از خود شروع کرده و بقیه نهادهای اداری هم باید به سمت شفاف سازی 

بروند.
عضو هیات رییس��ه مجلس شورای اسلامی در باره محاسن طرح شفافیت آرای نمایندگان، 
افزود: مردم با پخش جلسات کمیسیون های مجلس از میزان فعالیت منتخبانشان آگاهی پیدا 
می کنند و حتی حضور و غیاب نمایندگان هم نش��ان می دهد که نمایندگان تا چه میزان در 

جلسات حضور فعال دارند.
یوس��فی افزود: در طرح ش��فافیت آرای نمایندگان  احتمال دارد برخی منتفع و یا متضرر 

شوند  که باید با ظرافت خاصی به این موضوع نگاه کرد.
وی خاطرنش��ان کرد: هر طرح یا لایحه ای که به تصویب می رس��د گروهی مخالف و موافق 
دارد. این موضوع نگرانی برخی نمایندگان را به همراه داشته است. در هر صورت در موضوعات 
کلان به ویژه مس��ائل امنیتی و اقتصاد و حوزه معیشت مردم ارتباط  دارد طرح شفافیت باید 

با دقت بیشتری اجرا شود.
یوسفی یادآور شد: همچنین یکی از آفت های طرح شفافیت نمایندگان، موضوعات منطقه ای 

و حوزه انتخابیه نمایندگان است که باید در مورد آن بحث بیشتری شود.

با حضور معاون سیاسی وزارت کشور

آخرینوضعیتفنیبرگزاریانتخاباتالکترونیک
بررسیشد

نخس�تین نشس�ت تخصصی درباره آخرین وضعیت فنی انتخابات الکترونیک در 
کشور با هدف بررسی دقیق تر نقاط قوت و ضعف موجود در فرآیند این نوع انتخابات 

با حضور معاون سیاسی وزارت کشور آغاز شد.
ب��ه گ��زارش خبرنگار ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی وزارت کش��ور، در نخس��تین جلس��ه از 
نشس��ت های تخصصی و کارشناسی درباره آسیب شناس��ی انتخابات الکترونیک که با حضور 
محمدباقر خرمش��اد معاون سیاس��ی، امیر شجاعان رییس مرکز توس��عه دولت الکترونیک و 
فن آوری اطلاعات و س��ید اس��ماعیل موس��وی مدیرکل دفتر انتخابات و کارشناسان فنی و 
الکترونیک وزارت کشور برگزار شد، آخرین وضعیت فنی انتخابات الکترونیک در کشور مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
در این نشست تلاش شد با بررسی های دقیق و کارشناسی، ضمن مرور نقاط قوت و تقویت 
آن، آسیب های احتمالی ممکن در روند برگزاری انتخابات الکترونیکی، شناسایی و  برای رفع 

آنها، اقدامات و سیاست گذاری های لازم صورت گیرد.
ش��جاعان رییس مرکز توس��عه دولت الکترونیک در این نشست گزارشی از فرایند انتخابات 

الکترونیک و وضعیت و امکانات موجود دراین عرصه ارائه کرد.
 در پایان این جلس��ه مقرر ش��د نشست های تخصصی و کارشناس��ی وزارت کشور در این 
زمین��ه با برنامه ریزی متناس��ب، دنبال و جمع بندی گزارش ها ب��رای تصمیم گیری نهایی به 

مراجع بالاتر ارائه شود.

سخنگوی وزارت امورخارجه؛

اعمالتحریمهایجدیدنشاندهندهرفتارکاملا
متناقضکاخسفیداست

 س�خنگوی وزارت امورخارجه در واکن�ش به اقدام اخیر خزان�ه داری آمریکا در 
تحریم اش�خاص حقیقی و حقوقی کشورمان، ضمن محکوم کردن و مردود دانستن 
ای�ن اقدام، گفت: اعمال تحریم های جدید نش�ان دهن�ده رفتار کاملا متناقض کاخ 

سفید است.
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و سخنگویی وزارت امور خارجه، »سعید خطیب زاده« افزود: 
دولتی که از قصد بازگشت به برجام سخن می گوید و همان روش ترامپ را در تداوم اعمال تحریم 
ادامه می دهد، این پیام را ارسال می کند که واقعا قابل اعتماد نیست. وی اظهارداشت: دولتهای 
مختلف در این کشور نشان داده اند که تا چه میزان ناتوان از درک واقعیت های جمهوری اسلامی 
ایران هستند. اینگونه اقدامات آمریکا در تداوم سیاست شکست خورده فشار حداکثری دولت ترامپ 
و تحریم های غیرقانونی و ظالمانه این کشور است و همانطور که تاکنون این سیاست هیچ یک 
از اهداف آمریکا را محقق نکرده است باز هم دستاوردی برای این کشور جز ناکامی  های جدیدی 
نخواهد داش��ت. س��خنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: این فشارها و تحریم ها خللی در عزم 
جمهوری اسلامی ایران در دفاع از امنیت و آرامش مردم سرافراز کشور ایجاد نخواهد کرد. تهران 

مسیر توسعه پایدار اقتصادی را با قدرت ادامه می دهد.

معاون اول رییس جمهور از اهتمام جدی دولت 
برای حمایت از سیاست ه��ای جمعیت و افزایش 
نرخ فرزند آوری در کشور خبر داد و گفت: دولت 
در خ��ط مقدم برنامه ه��ا و سیاست های جمعیت 
و تروی��ج فرزن��دآوری قرار دارد و در این مس��یر 
از اج��رای برنامه های ست��اد ملی جمعیت به طور 

جدی پشتیبانی خواهد کرد.
به گ��زارش ایرنا از پایگاه اط��اع رسانی معاون 
اول رییس جمهوری، محمد مخبر در جلسه ای با 
فع��الان حوزه جمعیت و خانواده با اشاره به اینکه 
خواسته غ��رب و نظام سلط��ه کاهش جمعیت و 
کاهش ن��رخ فرزند آوری در جمه��وری اسامی 
ای��ران است، گف��ت: نظام سلطه ط��ی سال های 
پس از انقاب اسام��ی در ابعاد مختلف از جمله 
اقتص��ادی، فرهنگی و نظامی، ملت ایران را تحت 
فشار و تحریم قرار داده که به فضل الهی نتوانسته 
ب��ه اهداف خود دست پیدا کن��د اما متاسفانه در 
بخش جمعیت، تبلیغات و اقدامات غرب تا حدی 
موفق بوده و امروز ایران با کاهش جمعیت مواجه 
است. معاون اول ریی��س جمهوری به آمار بالای 
سقط جنین در کش��ور اشاره و تصریح کرد: سقط 
جنی��ن ب��دون تجوی��ز پزشک و دلای��ل پزشکی 
اقدامی غیرقانون��ی و در حقیقت نوعی قتل است 
که دستگاه های مس��ئول بای��د بیش از گذشته بر 
این موضوع تمرکز کرده و از این اقدام غیرقانونی 
و غیرشرعی ممانعت بعمل آورند. وی همچنین با 
تاکید بر اینکه باید سازوکار و برنامه مناسبی برای 
حمایت از درمان ناباروری در کشور تدوین شود، 
افزود: درمان ناباروری و تسهیل شرایط ازدواج از 
موضوعاتی هس��تند که باید به مطالبه عمومی در 
جامع��ه تبدیل شود و ستاد ملی جمعیت نیز باید 
موضوعاتی از این دست را به طور جدی و مطالبه 

گرانه از دستگاه های ذیربط پیگیری کند.
مخب��ر اف��زود: خوشبختان��ه ام��روز هماهنگی 
می��ان قوای س��ه گان��ه در بالاتری��ن سطح خود 
ق��رار دارد و ای��ن فرصت��ی استثنای��ی اس��ت تا 
الزام��ات اج��رای طرح های مرتبط ب��ا جمعیت و 
فرزن��دآوری در بودجه ه��ای سالان��ه لحاظ شود 
و وظای��ف و ماموریت های هر دستگ��اه براساس 

برنام��ه زمان بندی مش��خص باشد. مع��اون اول 
رییس جمهوری از نهادهای حاکمیتی خواست با 
الگوسازی و تعریف ماموریت هایی مش��خص برای 
تروی��ج فرزندآوری، در زمین��ه حمایت از افزایش 
جمعی��ت و بالا بردن نرخ فرزن��دآوری پیش قدم 

باشند.
در این جلسه که انس��یه خزعلی معاون رییس 
جمهوری در امور زنان و خانواده نیز حضور داشت، 
حاضرین در جلس��ه دیدگاه ها و نظرات خود را در 
خصوص بحران کاه��ش جمعیت مطرح کردند و 
به تش��ریح اهم مسائل و عوامل کاهش نرخ فرزند 
آوری در کشور پرداختند که برخی از این عوامل 
عبارتند از: فقدان برنامه منسجم برای جلوگیری 
از روند رو به رشد سقط غیرقانونی جنین، طراحی 
گسترده و تاریخی آمریکا و نظام سلطه برای نفوذ 
فرهنگی و ایجاد نگرش منفی در خانواده ها نسبت 
ب��ه فرزند آوری، نبود اراده جدی در گذشته برای 
حمایت از فرزندآوری در دستگاه های اجرایی و به 

خصوص وزارت بهداشت اشاره کرد.
همچنی��ن تهدید شغلی ب��رای زنان شاغل پس 
از ب��ارداری و ع��دم حمایت کارفرمای��ان از آنها، 
نبودن متولی مش��خص ب��رای موضوع جمعیت و 
فرزن��دآوری در کش��ور، معطل مان��دن و طولانی 
شدن قوانین و آیین نامه ه��ای مرتبط با جمعیت 
و ع��دم اج��رای این قوانی��ن طی سالی��ان اخیر، 
عدم پوشش مناس��ب بیمه ها برای دارو و درمان 
ناباروری، نبود برنامه های حمایتی جهت تشویق 
زوجین ب��رای فرزند دوم و سخ��ت بودن شرایط 
ازدواج از جمل��ه م��واردی بود که در این جلس��ه 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

مرک�ز پژوهش ه�ای مجل�س ش�ورای اس�لامی 
وضعیت اقتصادی باش�گاه های ورزش�ی در دوران 
کرونا را واکاوی کرده است که تنفس یک ساله برای 
بازپرداخت وام ها و بخشودگی اجاره اماکن ورزشی 
از جمله پیشنهادات ارائه شده در این گزارش است.

به گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرن��ا، مرکز پژوهش های 
مجلس در گزارشی وضعیت اقتصادی باشگاه های ورزشی 

در دوران کرونا را واکاوی کرده است.
در چکی��ده ای��ن گزارش آمده اس��ت:  وضعیت کنونی 
باشگاه های ورزشی در دوره کرونا نشان می دهد که تغییر 
کاربری باشگاه ها ش��تاب گرفته است؛ مربیان بی شماری 
بیکار ش��ده اند؛کم تحرکی افزایش یافته اس��ت؛ کارکنان 
باشگاه ها بیکار ش��ده اند؛ احتمال ابتلا به نوع شدید کرونا 
و بیماری های غیرواگیر به دلیل کم تحرکی افزایش یافته 
است؛ تمایل بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در حوزه 
ورزش به میزان چشمگیری کاهش یافته است و از زمان 
شیوع تاکنون ۶ هزار باشگاه در سطح کشور تعطیل شده یا 
تغییر کاربری داده اند و جمعیت ورزشکاران سازمان یافته از 
۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر به حدود یک میلیون نفر کاهش 
یافت��ه اس��ت. در ادامه این گزارش ب��ا بیان اینکه صنعت 
باشگاه داری ایران مستقیماً با خطر ورشکستگی روبه رو شده 
است،  تاکید شده است: ازجمله راهکارهای اثربخش برای 
خروج از وضعیت کنونی عبارتند از: بخشودگی اجاره اماکن 
ورزشی توس��ط وزارت ورزش و جوانان، ادارات کل ورزش 
و جوانان، شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور 
و دیگر سازمان های دولتی؛ کارشناسی مجدد اجاره بهای 
س��ال ۱۴۰۰ و تأمین تنفس یک س��اله برای بازپرداخت 
وام ها به دلیل اینکه وام های دریافتی توسط باشگاه ها هیچ 
تنفسی ندارند و در این شرایط که عملاً باشگاه ها تعطیل 
هستند نیز بانک ها نس��بت به دریافت اقساط و سودهای 
آنها اقدام می کنند. برگزاری لیگ آمادگی جسمانی آنلاین 

ازسوی شهرداری های سراسر کشور با همکاری فدراسیون 
ورزش های همگانی در سطوح محله، منطقه، شهر، استان و 

ملی یکی از راهکارهای مناسب در شرایط کرونایی است.
همچنین در این گزارش پیش��نهاداتی ارائه شده است 
ک��ه اجرای مصوبات هیات دولت برای بخش��ودگی اجاره 
اماک��ن ورزش��ی در وزارت ورزش و جوان��ان، ادارات کل 
ورزش و جوانان، شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کش��ور و دیگر س��ازمان های دولتی و  کارشناسی مجدد 
اجاره بهای س��ال ۱۴۰۰، حضور یک نماینده باشگاه داران 
در س��تاد کرونای ورزش و کمیسیون ماده )۵( و تنفسی 
یک ساله برای بازپرداخت وام های لحاظ شده از جمله این 
پیشنهادات است. در ادامه این گزارش آمده است: تعطیلی 
متناوب باش��گاه ها موجب ایجاد باش��گاه های زیرزمینی 
غیرقانونی ش��ده اس��ت، بنابراین نیاز است که با حمایت 
همه جانبه از باشگاه های ورزش��ی موجود شرایط را برای 
ادامه فعالیت آنها فراهم کرد تا باشگاه های ورزشی به دنبال 
انتخاب مسیر نادرس��ت و غیرقانونی نباشند و با توجه به 
اینکه خیل بیکاری پرسنل و مربیان قابل جبران نیست و 
ازسوی دیگر، سلامت جامعه و اوقات فراغت مردم در آینده 

به شدت آسیب می بیند.
مرکز پژوهش ه��ای مجلس دراین گزارش ادامه داد: 
با توجه ب��ه اینکه ش��هرداری ها از اماکن مس��کونی با 
شرایط باشگاه های ورزشی درخواست تغییر کاربری به 
واحده��ای خدماتی و تجاری را در ازای مطالبه دریافت 
وجه دارند و این برخلاف توسعه زیرساخت ها و فضاهای 
ورزش��ی اس��ت لذا می توان با ارائه حکمی از این اقدام 

جلوگیری کرد.
همچنین س��تاد مقابله با کرونا در ورزش ملزم است 
که پروتکل های بهداشتی رشته های مختلف ورزشی را 
براساس محتوای ارائه شده در پیوست]۱[ مورد بازنگری 
و س��اماندهی قرار دهد و بازگشایی باشگاه های ورزشی 
براس��اس طرح باشگاه ایمن و بررس��ی امکان برگزاری 

جلسات آموزشی و توجیهی انجام پذیرد.
در این گزارش با توجه به نقش وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزش��کی در طراحی دستورالعمل باشگاه های 
ایمن و همچنین زیرس��اخت ها و اماکن متنوع ورزشی 
شهرداری ها در سراسر کشور و به ویژه کلان شهر تهران 
و تولی گ��ری وزارت ورزش و جوان��ان؛ هماهنگ��ی و 
هم افزایی این سه دستگاه را برای ساماندهی و بازگشایی 

باشگاه های ورزشی و تداوم فعالیت می طلبد.

معاون اول رییس جمهوری:

دولتبرایحمایتازسیاستهایجمعیتاهتمامجدیدارد
مرکزپژوهشهایمجلسگزارشمیدهد:

پیشنهادات مجلس برای بهبود اقتصادی باشگاه های ورزشی در دوران کرونا

اینک�ه  ب�ر  تاکی�د  ب�ا  رییس جمه�وری 
واکسیناس�یون دانش آموزان و دانشجویان با 
جدیت دنبال ش�ود، گفت: وزارت بهداش�ت، 
با همکاری وزارتخان�ه های علوم و آموزش و 
پرورش، ط�وری برنامه ریزی کن�د تا مدارس 
و دانش�گاه ها از اول آذر طب�ق ش�یوه نامه ها 

بازگشایی شوند.
اطاع رسان��ی  پایگ��اه  از  ایرن��ا  گ��زارش  ب��ه 
ریاست جمه��وری، آی��ت الله سید ابراهیم رئیس��ی  
در جلس��ه ستاد ملی مقابله با کرون��ا، با تاکید بر 
اینکه به رعایت اص��ول و شیوه نامه های بهداشتی 
همچنان باید مورد توجه جدی مردم باشد، افزود: 
در مس��یر مقابله و غلبه بر بیماری کرونا، حساس 
بودن نس��بت به رعایت م��وارد بهداشتی ضرورت 
اجتن��اب ناپذیر است. همچنان باید از اجتماعات و 
هرآنچه امکان ابتاء به بیماری را افزایش می دهد، 

دوری کرد.
رییس جمه��وری تاکید کرد: با توج��ه به انجام 
واکس��یناسیون دان��ش آموزان ب��الای ۱۲ سال و 
دانش��جویان، از ابت��دای آذرم��اه می ت��وان برایی 
بازگش��ایی مراکز اموزشی با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی اقدام کرد.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ب��ا مجموع��ه اقدام��ات 
پیش��گیرانه و مناسبی که از طری��ق دستگاه های 
مربوط��ه بویژه بهداشت و درم��ان در پیش گرفته 
ش��ده است امیدواریم از موج بعدی جلوگیری و از 

سامت مردم بطور موثر صیانت شود.
رئیسی با اشاره به پیش��نهاد وزارت کشور برای 
تدوین نقش��ه راه یک ساله به منظور مقابله با کرونا 
تصریح کرد: در تدوین این نقشه راه، باید از نظرات 
دستگاه ه��ای مختلف و تمام��ی استان ها استفاده 

شود.

مدارسودانشگاههاازاولآذربازگشاییشوند
رییس جمهور: 

این روزها در اکثر محافل دوس�تدار محیط 
زیس�ت آذربایجان شرقی، س�خن از خشک 
ش�دن تالاب بین المللی قوری گول )به معنی 
پهنه آبی خشکیده( در س�ایه سوء مدیریت 
دستگاه های مربوطه است که پس از دریاچه 
اورمی�ه در ح�ال ورود ب�ه ورط�ه نابودی می 

باشد!
بر اساس اعام کارشناسان، خش��ک شدن تالاب 
بی��ن المللی و حفاظت شده ق��وری گول به دلیل 
کمب��ود آب در منطق��ه نبوده بلک��ه در سایه سوء 
مدیریت دستگاه های مربوطه در عدم تامین حقابه 
این تالاب بوده است زیرا تامین حقابه آن از صبیر 

چای انجام می شود.
در این تالاب بیش از ۹۲ گونه پرنده نادر از جمله 
اردک در خط��ر انقراض سرسفی��د و اردک بلوطی 
زیس��ت می کنند که خش��ک شدن ت��الاب، خطر 
ناب��ودی نی زارهای قوری گ��ول را نیز در پی دارد 
که یکی از با ارزش ترین اکوسیس��تم های طبیعی 

منطقه محسوب می گردد.
بر اساس اطلس تالاب ه��ا، تاکنون ۲۷ تالاب در 
آذربایجان شرقی شناسایی شده است که تعدادی 
از آنه��ا فصلی و برخی نی��ز مانند قوری گول و قره 
قش��اق دائمی هس��تند لذا شرایط برخ��ی از این 
تالاب ها با توجه ب��ه بارش ها مناسب بوده و برخی 
نی��ز مانند قوری گول با مش��کات پی��ش آمده از 

شرایط نامناسبی برخوردار هستند.
حف��ظ تالاب ها نیازمن��د مش��ارکت و همکاری 
تمام��ی دستگاه هاست، اما احی��ا و حفاظت تمامی 
تالاب ها وظیف��ه ای همگانی و عمومی است و باید 
در ای��ن راستا تمامی ارگان ها و اهالی محل تاش 

نمایند.
  با تکمیل کانال آب تعبیه ش�ده حق آبه 
قوری گول هر س�ال س�ر موقع تامین خواهد 

شد
متاسفانه نزدیک به ۳ دهه است که تالاب قوری 
گول با معض��ل کم آبی دست به گریبان بوده و به 
نظر می رس��د در طول این سال ها، مس��ئولان و 
مدیران ادارات مرتبط ب��ا این مقوله در آذربایجان 
شرق��ی به جای بررس��ی و آسیب شناسی دلایل و 
زمین��ه های این بحران زیس��ت محیطی و تدوین 
سیاست ه��ا و برنامه ریزی های هدفمند و علمی، 
ب��ا توسل به موارد غیرمنطقی، تالاب قوری گول را 

به یکی از آسیب پذیرترین عناصر زیست محیطی 
استان، کشور و جهان تبدیل کرده اند!

در همین حال مدیرکل محیط زیست آذربایجان 
شرق��ی در تش��ریح آخرین وضعیت ای��ن تالاب و 
اقدام��ات در دس��ت اجرای محیط زیس��ت گفت: 
قوری گول، تالاب فصلی آذربایجان شرقی به شمار 
می رود و معمولاً در همه فصول سال سطح آب آن 
یکس��ان نبوده است اما در حال حاضر، وضعیت آن 

از نظر آب گیری مطلوب و مساعد نیست.
حس��ن عباس نژاد افزود: معم��ولاً و طبق روال 
هر سال، پس از پایان فصل کش��اورزی منطقه در 
مهرم��اه، فصل آب گیری ت��الاب آغاز می شود اما 
امس��ال و در حال حاضر شرایط ب��رای آب گیری 
ت��الاب بر اس��اس رویه همه ساله، فراهم نش��ده و 
ما این مس��ئله را به مس��ئولان استانی اعام کرده 
ای��م!وی عواملی همچون کمبود آب، کاهش بارش 
های فصلی و عدم تامین حق آبه تالاب را از جمله 
عوامل موث��ر در بحران این روزه��ای تالاب قوری 

گول قلمداد کرد.
اظه��ارات مدیرکل محی��ط زیس��ت آذربایجان 
شرق��ی در حال��ی مطرح شده است ک��ه وی با رد 
ع��دم پرداخت ح��ق الزحمه میراب ه��ا، برخاف 
نظر کارشناسان این ح��وزه معتقد است: این حق 
الزحمه، هرچن��د با تاخیر، اما از سوی مس��ئولان 
استانی و سازمان برنام��ه و بودجه استان پرداخت 

شده است.
عب��اس نژاد در عی��ن حال خاطرنش��ان کرد: ما 
در حال تکمیل کان��ال آب تعبیه شده برای تالاب 
هس��تیم و خوشبختانه توافق اولی��ه با وزارت نیرو 
و شرک��ت آب منطقه ای آذربایج��ان شرقی برای 
اج��رای این طرح انجام گرفته و قرار است حق آبه 

تالاب هر سال سر موقع تامین شود.
   زندگ�ی گون�ه های جان�وری تالاب بین 
المللی قوری گول بس�تگی به تامین حق آبه  

تالاب دارد
با توجه به خش��ک شدن تالاب قوری گول، دبیر 
تالاب های آذربایجان شرقی عوامل مهم دخیل در 

خشکی این تالاب بین المللی را تشریح کرد.
ی��دالله آذرهوا با بیان اینکه آب تالاب قوری گول 
از طری��ق کانال آبرسانی از دامنه های سهند تامین 
می ش��ود گفت: ب��ا توجه به فرسودگ��ی کانال آب 
رسان��ی به تالاب، طی سال ه��ای اخیر آورد آب به 

ت��الاب از طریق کانال کاهش یافته است علی رغم 
اینک��ه شرکت آب منطقه ای هر س��ال اقداماتی از 
جمله لایروبی را انجام می دهد اما مش��کل اساسی 
ای��ن کانال بافت مس��یر شنی در مج��اورت تالاب 

است.
وی عوامل دیگر خش��ک شدن تالاب قوری گول 
را خشکس��الی دانس��ت و اضافه کرد: کمبود بارش 
و وجود خشکس��الی باعث شده بارش مس��تقیم و 
جریانات حاشیه ای به ت��الاب قوری گول کم شود 
و این امر خصوصاً در سال های اخیر باعث آبگیری 
نامناسب تالاب شده و حق آبه  مدنظر تالاب تحقق 

نیافته است!
آذرهوا با اشاره به آغاز آبگیری تالاب قوری گول 

از آبان م��اه اظهار کرد: اخیراً در جلس��ات کمیته  
محلی و استانی تالاب، مقرر شده از اواسط آبان ماه 
آبگیری تالاب انجام شود، البته تامین و افزایش آب 
تالاب بس��تگی به همراهی شرایط اقلیمی دارد که 
اگر یخبندان زی��ادی در محل وجود نداشته باشد 

آبگیری تالاب به خوبی انجام می گیرد.
دبیر تالاب های آذربایج��ان شرقی با بیان اینکه 
ح��ق آبه  تالاب ۳.۸ میلی��ون مترمکعب بوده است 
یادآور ش��د: زندگ��ی پرندگان در ای��ن تالاب نیز 
بس��تگی ب��ه تامین حق آب��ه  ت��الاب دارد که اگر 
آبگی��ری تالاب به خوبی انجام شود بس��تر زندگی 
مناسب��ی ب��رای پرندگان تالاب نی��ز در این محل 

فراهم خواهد شد.

  دادس�تانی با هرگونه ترک فعل منجر به 
تخریب تالاب قوری گول برخورد خواهد کرد

دادستان عمومی و انقاب مرکز آذربایجان شرقی 
دستور بررسی ویژه علل خش��ک شدن تالاب بین 

المللی قوری گول بستان آباد را صادر کرد.
بابک محبوب علیلو در واکنش به خش��ک شدن 
تالاب بین المللی ق��وری گول گفت: حفظ محیط 
زیست از واجبات است و دستگاه قضایی آذربایجان 
شرقی به عنوان مدعی العموم موضوع خشک شدن 
این تالاب را به عنوان یک اثر طبیعی به طور ویژه 

بررسی و با تخلفات احتمالی برخورد می کند.
 وی افزود: دستگاه های مس��ئول در این زمینه 
می بایست به وظایف محوله و قانونی خود به دقت 
عمل کنند و دادستانی با هرگونه ترک فعل و سوء 
مدیری��ت منجر به تخریب محیط زیس��ت مطابق 

قانون برخورد خواهد کرد.
 دادست��ان تبریز به دنبال خش��ک شدن تالاب 
زیبای ق��وری گول ب��ه عنوان یک��ی از مهمترین 
ذخیرگاه های تنوع زیس��تی در آذربایجان شرقی، 
طی نامه ای به مدیران کل حفاظت محیط زیست، 
منابع طبیعی و آبخیزداری و نیز مدیرعامل شرکت 
آب منطق��ه ای آذربایجان شرقی خواستار توضیح 
دستگ��اه ه��ای مربوطه در خصوص علل خش��ک 

شدن این تالاب شد.
این مق��ام ارشد قضایی آذربایجان شرقی در این 
نامه با اشاره به خش��ک شدن ت��الاب بین المللی 
ق��وری گول و تبعات زیس��ت محیطی و اجتماعی 
آن، تاکی��د کرده است: اقتض��ا دارد نظر به اهمیت 
و حس��اسیت موضوع و در جهت حفظ حقوق عامه 
و صیان��ت از محیط زیس��ت، تدابیر پیش��گیرانه و 
کارشناسی شده برای جلوگیری از خش��ک شدن 
تالاب مذکور اتخاذ شده و با جدیت نسبت به رصد 
موضوع و پیش��گیری از آن اقدام و آخرین وضعیت 
تالاب طی گزارشی به دادستانی منعکس و ارسال 

شود.
  نظارت جدی درباره قوری گول از س�وی 
دس�تگاه های اجرایی مس�ئول ص�ورت نمی 

گیرد!
آنچه از وضعیت فعلی ت��الاب بین المللی قوری 
گول و شرایط مدیریتی حاکم بر این منطقه برمی 
آی��د گوی��ای برخی ب��ی توجهی ه��ا و رهاشدگی 
مدیریت��ی در بحران این روزهای ت��الاب است؛ از 

یک سو علی رغم پایان یافتن فصل کش��اورزی در 
منطقه و ض��رورت انتقال و هدای��ت آب به تالاب 
توس��ط می��راب ها، ای��ن وظیفه فصل��ی طی یک 
س��ال گذشته به دلیل ع��دم پرداخت حق الزحمه 
مقرر، عملی نش��ده و از سوی دیگر جدای از برخی 
اظهارات متناقض، نظارت و کنترل مس��ئولانه ای 
نی��ز در این خصوص از سوی دستگاه های اجرایی 

مسئول صورت نمی گیرد!
از ط��رف دیگر نیز به نظر م��ی رسد با وجود لج 
و لج بازی های م��داوم میراب ها در عدم انتقال و 
هدایت آب به ت��الاب و رهاسازی این حجم از آب 
به مسیرهای دیگر - که گفته می شود در اعتراض 
به عدم پرداخت حق الزحمه های آنان صورت می 
گیرد - هیچ اقدام بازدارنده یا نظارتی از سوی اداره 
کل محیط زیس��ت استان و شرکت آب منطقه ای 

آذربایجان شرقی انجام نگرفته است.
همین ب��ی عملی، زمینه ساز ه��در رفت بخش 
عمده ای از منابع آبی استان از یک سو و خش��ک 
شدن شبه عامدانه تالاب قوری گول از سوی دیگر 
م��ی شود؛ موضوع��ی که البته در رفت��ار و اقدامی 
فرافکنانه معمولاً، دلیل اصلی خش��ک شدن قوری 
گول، به مس��ئله خشکس��الی های اخیر ربط داده 

شده است!
این که امسال و با وجود مشکات سال قبل، آیا 
همچنان شاهد خش��ک ماندن و حتی خش��ک تر 
شدن این تالاب بین المللی منحصر به فرد و جاذبه 
مهم گردشگری استان خواهیم بود یا نه، موضوعی 
است که بی تردید پاسخ و اقدام عملی مس��ئولان 

امر را می طلبد!

 نوبت به
قوری گول رسید!

»عصرآزادی« از نگرانی دوستداران محیط زیست آذربایجان 
شرقی درباره خشک شدن تالاب ها گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

دبیر تالاب های 
آذربایجان شرقی:
وجود خشکسالی و 

کاهش بارش ها در 
سال های اخیر باعث 

آبگیری نامناسب 
تالاب شده و حق 

آبه  مدنظر آن تحقق 
نیافته است!


